
Naturråd Fredericia  

Mødedato: 22. februar 2024 

Tidspunkt: kl. 16.30 -18.30 

Sted:  Rådhuset – mødelokale 119. 

Indgang ved Rådhusets hovedindgang. 

 

Hovedtemaer: 

Naturplan – Stier – Projekter i 2024 

 

Deltagere: (overskrevet = afbud) 
Fredericia Spildevand & Energi A/S (Gitte Lyager) 
Jægerrådet Fredericia (Jens-Christian Jensen) 
Skovdyrkerforeningen (Jesper Petersen) 
Danmarks Naturfredningsforening (Jens Aamand) 
Friluftsrådet Trekantområdet (Karl Åge Dahl) 
Dansk Ornitologisk Forening – Fredericia (Karsten Enggaard) 
Lokale Landbrugsforeninger: Spiras (Søren Bloch), LMO/ Vejle Fredericia Landboforening 

(Niels Ladegaard), LRS (Sven-Aage Steenholdt)  
Beboerforeninger/Fællesråd: Fællesrådet for Trelde, Østerby, Egeskov, Bøgeskov og 

Vejlby (Christian og Kurt), Vejlby Sogns Beboerforening (Hanne), Skærbæk 

Beboerforening (Jytte og Jonna), Taulov Fællesråd (Thorbjørn Søndergaard), Herslev 

Sogn (Anders og Benny), Bredstrup-Pjedsted beboerforening (Karen Pagh) 
Fredericia Sportsfiskerforening (Leif Sonderup) 
Tre-For (Anders Juul) 
Business Fredericia (Kristian Drejer) 
Visit Fredericia (Heidi Hammer Lings) 
Naturstyrelsen Trekantområdet (Inken Breum) 
Arternes Fredericia (Anne Mette Storgaard Mikkelsen) 
Klima-, Energi- og Miljøudvalget (Tommy Rachlitz Nielsen, John Nyborg, Turan Savas, 

Kenny Bruun Olsen, Cecilie Roed Schultz) 
Vækst, Teknik og Klima forvaltningen (Bo Andersen, Inger Pabst, Carsten Pedersen, 

Bjarne Christensen, Annemette Bargum og Tobias Berthelsen) 

 

REFERAT Bemærkninger 

Velkomst og nyt fra formanden Tommy: Velkommen og orientering om budgetproces, hvor 

der er afsat midler til et grønnere Fredericia – ift. 

erhvervsdelen og generelt.  

Bordet rundt Anne Mette: Arternes Fredericia bliver måske til Arternes 

Lillebælt og DN-Fredericia har fået ny formand Jens 

Kristensen. 

John Nyborg: Der er sendt høringssvar til havplanen fra 

Naturpark Lillebælt og kommunen. Og der er meget fokus på 

regenerativ turisme og havmiljøet. 

Hanne: Cykelrastepladsen ved Trelde er tilplantet og nu 

venter de på en bænk. 

Christian: Blå skole er i fokus 

Karl Aage: Årsmøde i Friluftsrådet 7/3 – alle er velkomne!  

Friluftsråder er med i stor ny landsdækkende stipulje 

(sammen med Nordea og Miljøministeriet: ialt 130 mio. kr) 

Karsten Enggaard: Ørnens dag: 25/2 i Vejle (pga 

parkeringsforhold). 

Jonna: Helhedsplanen er i høring og vi er spændte. 

Opfølgning fra sidst: Mødereferat: https://www.fredericia.dk/system/files/cp-

documents/0c23a100-8b68-ee11-a3c8-00505688ca1d.pdf  

https://www.fredericia.dk/system/files/cp-documents/0c23a100-8b68-ee11-a3c8-00505688ca1d.pdf
https://www.fredericia.dk/system/files/cp-documents/0c23a100-8b68-ee11-a3c8-00505688ca1d.pdf


Naturråd Fredericia  

Nyt fra fællesråd/beboerforeninger 

vedr. stier og natur. 

 
 

Taulov: Der har været en workshop på det lokale bibliotek 

om stier i Elbodalen – og der er konkrete projektønsker.  

Karsten E gør obs på at der ikke bør være MTB-spor. 

Pointe med at få lokale ildsjæle til at tage forhåndsdialogen. 

Taulov opfordrer til kommunen hjælper med det formelle i at 

få lavet en sti mm. 

Måske kan man lave en fælles informationskampagne – for 

hvordan og hvornår stier kan bruges. 

Herslev: Der er ønske om cykelsti til Taulov. (Den ligger på 

Cykelstilisten B – og Cecilie opfordrer til at hejse flaget ift 

ønsket).  

Bredstrup/Pjedsted: Biodiversitetsprojekt (”B/P-

Naturligvis”) forventes igangsat med alle lokale parter, skole, 

parcelhusejere mfl. Og der inviteres eksterne ildsjæle. 

Vejlby Sogn: 

Skærbæk: Oplæg fra Jytte i forhold til Helhedsplanen (PP) 

 

Generelt:  

Cecilie opfordrer til at se på muligheden for at søge tilskud til 

”oplevelser” – en kommunal pulje. Og der kan være en 

værdiskabende faktor ift byggegrunde. 

Generel opfordring fra rådet til at der afsættes midler til 

vedligehold. 

Karl Aage nævner at der også er muligt at søge tilskud i 

Friluftsrådet. 

Oplistning af tilskudsmuligheder: 

Søg tilskud til friluftsliv | Friluftsrådet (friluftsraadet.dk) 

 

Her gror vi-puljen | Nordea-fonden (nordeafonden.dk) 

 

Danmarks naturstier - en omvej værd - Naturstyrelsen 

 

Introduktion - Ansøgning vedrørende tilskud til vådområder | 

Virk 

 

Naturplan – input Carsten: Generelt overblik over input og proces med mulighed 

for realisering af kyststi.  

Jytte: Opfordring til at være visionær og huske planer mm. 

Dialog ønskes bedre med naturparken. Jytte fremlagde også 

https://friluftsraadet.dk/tilskud-til-friluftsliv
https://nordeafonden.dk/soeg-stoette/her-gror-vi-puljen
https://naturstyrelsen.dk/ny-natur/friluftsliv-og-kulturhistorie/danmarks-naturstier-en-omvej-vaerd
https://virk.dk/myndigheder/stat/NST/selvbetjening/Ansoegning_vedroerende_tilskud_til_vaadomraader/
https://virk.dk/myndigheder/stat/NST/selvbetjening/Ansoegning_vedroerende_tilskud_til_vaadomraader/
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konkrete ønsker til naturplanen, herunder naturskole og 

appellerede til at kommunen hjælper med løsninger generelt.  

Kalenderen 2024 Overblik over guidede ture og events. 

Natur og friluftsprojekter i 2024 Snoghøjgaard Parken, Bøgeskov og Kringsminde  

Kyststi-proces 

Stenrev, Ålegræs - vi mangler stadig sten!  

Ålegræsprojekt fremgår af kalenderen. 

Kontakt vores kollega hvis I har sten til stenrevet, eller ønsker 

at deltage i vores ålegræs-plante-event ved Gudsø Vig den 8. 

juni 2024: tobias.bendixen@fredericia.dk  

Opsamling/evt. Tommy: Stier er et stort tema som vi skal have udviklet på. 

Thorbjørn: opfordring til adfærdsformidling 

KE: Eksempel på nudging-skiltning fra Møn 

Næste møde og sted Aug/sep – og sted: Kringsminde, TaulovCenteret  (Karl Aage) 

eller Skærbækhus (Jonna) 


